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Official transcript of the International
Military Iribunal in the matter of: The
United Statcs of .merica, the French Re-
publi¢, The United Kingdom of Great Britain
and Northern Ireland, and the Union of
Soviet Socialist Republics, against
Hermann Wilhelm Goering et al, Defendants,
sitting at Nurnberg, Germany on 26 March
1946, 1425-1700, Lord Justice Lawrence

prosiding o

THE PRESIDENT: Yes, Dre. Horne

DR. PAUL SCHMIDT--resumed,
_ DIRECT EXLINATION--continued.
BY DR, HORIN:

Q Vitness, is it corrcct that you were present during a confercnce
on 30 August 1932 between the defendant von Ribbentrop and the British
Ambassador Henderscn?

A Yoes, that is correct.

Q Vhere did that confercnce take place?

A It tock place in the offica of the Minister of the Foreign Office,
Berlin.

Q In what capacity did you participate in that conference?

A It took part as interpreter and reporter. That is to say, I tock
the record,

Q Since when had you filled that capacity in the Foreirn Office and
who did you work forin that aapacity?

+  Since 1923 I worked in the Foreipn Office as interpreter for
conferences, and in that capacity I worked for all forcipgn ministers, from
vn Stresemann to Ribbentrop as an interpreter, as well s for a number of
German chancellors like Hermann !ucller, iiarx, Bruenig, Hitler, and for
other members or the cabinet, delezates and so on and so forth, who
represcnted CGermany during international confercnces. In other vords, I have
taken part in a]l international conferences since 1923 as an interpreter
whenever Germany was represented.

Q Dicd you hayc an opportunity, during that conference between Ribbentrop
and Sir Nevil Hendersen, to work as an interpreter?

A No, Idid not have such an opportunity since the discussion went on

in Gemnan.
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0 Vas Ambassa2dor Hendersnn able to speak German fairly well?

A Ambassador Henderson's knowledge of German was fairly good, but not
shsolutely perfoct, sc that it could occur that in moments of excitcment he
d3.d not quite understand certain matters, as proved by an eveni which
occurred during that confercnce which you have just mentioned. Somctimes
it wulén't be casy for him to make himself understood in German, but during
these conversati ns he used 10 addresghibbentrop in German and preferred that
languagc.s

Q Durins that conference, did von pibhentrop hand a memorancum 1o
Yonderson which containec the Germen proposals regarding the settlement of the
Adifficultics cxisting between Cermany and Toland? And now I am asking you,
17itness, whether Henderson asled you during that discussicn o translate to
him the contents of that memorandum hande? him by Ribbentrop?

A No, he did nct co that.

Q Did you gather tho imrressi on that Sir Nevil Henderson, through his

attitude, indicated that he understoed the contents of that memorancum fully?
A That is, of course, very hard to saye You can't look into somebody!'s
brain, but I doubt that he understood that document in its details.
Q Dicd Ribbentrep, when he road that document to Ambassador Henderson,
~ive explanations of the text te Henderson?
i Yes, “uring the roading ~f thet document and from time to timo the
" Foreisn 'finister commentod upon individuel peints whichmicht ncv havc been

quite clear, anc gave cxplanations to Hendorsone
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Did Henderson ask for such explanations personally?

"
i No, Henderson sat there and was listening to the document being

read and he was listening tc the comment which was givens

What was the sort of atmosphers that prevailed during that con-

‘6
ference?
A The atmcsphere during that conference was 1 think I can say
somewhat loaded with electricity. Both perticipants viere extremely nervous.
Henderson was not at all quiet and I had never before and only cnce after-
werds scen the Foreign Minister as nervous as he was during that conference.
So as to illustrate the atmcsphere, 2 certain event can be used
which occurred during the first part of the discussion. This concerned
the case that the individual peints on Germany's part were to be explained
precisely which cculd be held apainst Poland and the Foreign Minister
had done that in great detail and had finished with the words:
4You can see, therefore, Sir Nevilk Henderson, that the situation
is damned sericug.”
when Sir Neville Henderson heard those words, that is to say the
words, "damned serious" he got up, half raised himself fr.m his seat and
with 2 sort of warning finger, he pointed it =t the Fcreign Minister
and saids
"Tou have just said 'demnec!s. Thet is not the language of a states-

man in so serisus a situation,"

THE FLESINENT: Vhat charge has this relevancy to in the Indictment.

IR. HORN: That point cf the Indictment that von Ribbentrop handed
sver that decisive megerancum on the 30th of iugust, 1939, and read 1t 80
quickly that imbassacdor Sir Neville ! nderson was nct in a position to
- rreciate the contents of that memorandum and pass it on to his govern-

ment, causing his government av the s~me time to pass it on to the Folish

Government 8o 25 to insure continueticn of the negotiations between Germany

and Foland. England at that time had of fered its gocd scrvices and agency

tc both governmentse

You may e right, I de not know. I only want to know which passage in the
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Indictment you are referring to.

DRe. HORN: I am referring to the Freamble--I beg your Fardon--to the
preparation or failing to prevent aggressive wars of which Ribbentrop is
accused as a conspirator.

THE FKESIDENT: That is on page 9, is it not, from F (c) 4? Therec is

.-;',w- m ’ m “ N, o i)

nothing about the way in which this document was handed cver to Sir
Neville Hendersone I do not know but presumably ycu have got the Indictment.

Vhere is it in the Indictment?

" | ]
rand il b A b L hewe o A

NDR. HORN: It has been presented by the Frosecution and it has
furthermere becn menticned, stated in the House of Commons by Chamberlain,
namely that this memorandum was read at top speed By von Ribbentrop so that

the transmission or even the reception of the contents 2nd transmissicn

of its contents through diplomatic phannels which England had expressly
cffered was not possibles The defendant von Ribbentrep is therefore
wnder direct accusati-n that this last possibility of further negotiation
with Foland wns prevented by him and thestatement of the witness is to

provée that this guilt of the defendant von Ribhentrop does not cxiste

i I-'in‘ _" u*-;! e e o ";GMIHM oy _;u::"‘- .I.l

THE IRESIDENT: Well, Dre Horn, you made the point that it wns read in

that waye. Therc is no charge about it in the Indictment at all. It may
he that the Frosecution referred to it in the course ofhistory. 7You have

macde the point, surely it is nct necessary to go on at length about it.

’ L &
et JJ.- Y s e i i Y

DR, HCGiN: In th-t case mey I proceed?

BY DR, HORN:

= i e R oy — —

You had the impression, therefore, that both these statesmen

-

were extramely exeited?

ST _Lh.-h.u- .-

a Yes, I did have that impressicn.

5 Tc what causes do you attribute that excitément?

A To the tension which prevailecd during those negotiaticns; to
the numercus conferences which hacd taken place durinz the yreceding days
practically uninterruptedly and which had made considérable demands upon
the nerwvous resistance of all participants.

Is it correct that won Ribbentrop, as Sir Neville Henderson

o

states in his bock, s2id in the worst possible expression tht he would never
6687
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ask the Polish hmbassador for his visit?
i And d that
t. The Foreign Minister merely sal
- it T cannot remember that.

L8 o : SFon
he cculd cnly censider the Folish rorelgn Minister as a partner for

cussicns if the 'Polish Ambassador would
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arrive vith the necessaiy authcrity to nepotiate.

Q ‘aibassalior Lipald did not have ihat authority, did he? _

A 'le arswersed a questi n in that réspect, which was put to him by the
Foreign Eihiaf'r'when.ﬁm&assadar Lipski was there -- he answered th-ot question

with a clear "no," He had no authority *o nazotiate,

Q S bs-quiertly, Ribbentrop ex lained t» 2ir Nevi’e Henderson he could
there’cre: not :sceive the ambassader, is thal raght?

# N . T ave just talked abou: a conference whi:h the Foreigon Minister

had with tle Poliey ambassador and in the course of which the questi.n was puy

to the Polis: anhassad r whether he had authority to negotiate and on that the

Polish Ambzss:lcr answerec. '"no " Subsequently, the Foreirn Minister said that

in that cnse ¢ ¢ 'nfer:nce would not he possible,

Q Von Ri“bentrop then did not hand that memorandum which we have Just

discuszed to Sir Nevile Henderscn. Did you have the impressicn that Ribbene

| tron dic not hand the text of that mem-randum to Ambassador Henderson because

he dic not wish to or 2zcause he c-uld not do s2°?

A 1t is difficult for me to give a really clear answer to that questicn

since during the preparaticn and preparatory conferences which Hitler had with

the Joresn I'inis ser regarding that point, before the c.nference with the

British Arhassador took place, I was not present. Thererfcre, I can cnly talk

on the strengtn of my impressi.ns which I gathered during the discussion with

the British Ambassador andg can craw conclusi:ns regarting what ma-- have heen

told the Foreien Minister by Hitler and what may have been his instructions

regardin: that discussi'n and to that I can say the follcwing,

dhen ['anderson requssted that the d-cument containing the German ~roposals

be handed t- him the Foreizn Minister said:

N2y, I canuot zive you the dzcument, "

tle used those words, Thot was, of course, a somewhat urmusual procedure

because normally Her.cerson coul?l nave éxpectec that a d-cument which has Jjust

been res31 weoull Suvsequently be handed to him, I myself was rather surnrised

by the answer of the Foreign :Hrister and lcoked up since I thought ttat I had

misunderet: d. T 1c ked at th- Foreizn Minister and heard that he said for

6689
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"I cannot give you the document,™

But I scw that this matter was causing him a certain amount of discomfort

an? that he was aware °f the rather difficult position into which he put_

himself t!ronsa this answers A certain uncamfzrtable smile was on his lips
when he said the words, "I cannot give you the dicuments", though he said it
in a quiet voic:e.

Then I locked at Henderscn since I expected, of course, that Henderson
would ask re to translate the document to him but that request was nct made.
I looked at "enderscn invitingly, B:anle I wanted to translate that document,
knowing how cxtrenely important a quick and comnlete trancmissi n of the
contents of that d cument would be tc his government., If I had been asked
to traaslate I would have t.rans;a:ted very slowly, practically at dictation
speed, sc &5 to use thet, shall we say, back duor to enable the British

mbassac 'r not .nl;- to understand the principal lines of the document but
also the details of tie German spggesti -ns and to take them down and pass
them on tc his governwent., But even upcn my inviting glance Henderson did
notu react so thet socn after that the discussicn came tn an end and events
took their c-urse,

Q@ Did you, on the morning of September 3, 1939, receive the British
ultimatum to thc German Govermment?

A Yzg, that is correct,

6690
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Q Tc whon did you hand that ultimatum?

A Op the’'merning of the 3rd, the British ambassador, at about two or
threc ol'c” ock, had telephoned the Reich Chancellor, where I was to go with
the Torei w1 liinister, to be available for possible confercnces, and the
infermation wos ~iven that the British ambassador had received instructions
from his govermment, according to which, at exactly nine o'clock aeme,
he would have to malke important announcements to the Foreign Minister on

“chalf of the British Government. He asked, therefore, th'be received by

Kibbentrop at that time. He was given the reply that he personally would not

be available but that a menber of the Foreign Office, in this case I, would

be given avthority to take his place and receive the announcement from the
‘ '
Biitish Bovermment and through the British ambassadore That is how it

happened that I, at nine o'clock in the morning, reccived the Eritish ambassac

in Ri*bentr p's offices My invitation to sit down was turned dowm by
Hoenders.n, and standing he read to me the well known ultimatum of the
Eritish Govorrment, adiressed to the Germen Governnent, according to which,
unless ce:*tainlccnditicns were mot on the part of Germany, the British
Gevernment weuls at eleven o'clock that morning cornsider themselves at war
witli Germanye. After we had exchonged a few farewell werds, I took the
document &nd 1ant to the Hceich Chancellerya

Q And to whom dicd ycu rive it there in the Rcich Chancellery?

A I gave it to Hitlere Thaf is to say, I found him during conference
vwith the Foreign Minister in his office and I translated the document into
German for hir, Then I had completed my translaticn, there was at first
silerce,

Q Vas Litler alone in that rocm?

A No, as I said before, he was in his office, standing together with
the Foreign Minister. .rd vhen I had completed my translation, both
gentlemc 1 were absclutely silent for about opcminute. I could clearly sece
thot that devaloprnent of  things was by no means argreceable *o thems For some
tinme Hitier cat in his chair decp in thought and he looked in front of hinm,

lockin~ rather concerned. Then the silence was ended with a rather sudden

quection of his addrecsed to the Foreign Minister, and he said "MThat are we

6691

-

"“J"f. ..f_-."r'""- K v

5'15".

Bt

A s

b ks _#.‘.‘i'.;g..., -

o

-

+

]
‘A
4




A c—— R ——

- - . .
- - T ’ - s S e ——— I— i FA— — pr—— — — - T ——— — v-—-mw .—‘_—-“WF -
¥ - - - = - ’ " '

28 ilar & |\ = GH = 15 = 2

gcing to do now?"  Subscquently tl_iey began to disc.mss the next diplomatic
steps which were to be taken, whether this or that ambassador would have to
be reca’led, and so forth, and I, of course, left the rocm since I had nothing
clse to doe Tihen I entered the anti-room, I had scen some members of the
cabinct ani highcr officials who had assembled there to whom, upon their
cuestionin; locks vhen I had entered, since they knew I had scen the Pritish
ambasse lor, I caull only say that no second Ifunich eonference would takc place,
Tthon I le.‘f'l:. agai:i, i ga’c.herled from the anxious expression on their .
faces that mr remark had cen understocds Vhen I now told them that I had
Jjust handed over a British ultimatun to Hitler, a very depressed silencc fell
upon the rcome The faces became very serious suddenlys, I still remember

that Goering, for instance, who
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stood in front ¢l me, turned to me and said, "If we lcse this war, then Heaven
help use" Goebbels stecd in a comer by himself and had a very seri us, if not
derressed, cxpression, That atmusphere c¢f depressi n was prevalent with all
those presant, anc that was something which I considered mest remarkable f£or
the first day of the war in that ante-room of the Chanczlicry, anc it is still
todsy ir; Iy Nerorye

Q@ Ycu didn't have the impression, therefore, that these men expecied a
declar-ti n of war? .

A Lo, I dddntt have that imprcssicn.

Q Witress, did ,.u have an -:;pp-:ftunity t. observe just how Ribbentrop
reccted to the news that Japan had attacked Pearl Harbor?

# I didn't have a direct opportunity, no, but the Fureien Office knew

generally that the Foreign Minister, Jjust like the wh-l2 Foreign Office s Was
cunplately surprised by the news of Pearl Harbor, As far 2s I am concerned,
that impression wvas confimmed by newsz regarding a memher of the press secti n.

The prces section haa a department c-oncerning itself with radic news, and in

the case of important news, the official on duty had orders to inf-rm the

Foreign Minie ter persconally and 2t once. When the first news resarding Pearl
Harbyor was rtce.{ved by that section of the vress, the official cn duty

cengidered it-iportant encugh to repsrt to his chief, that is to say, the e |
chief f the press scetion, who in turn intended to pass it on to the Flz‘reign
Minist re But, as I was t>1ld, the Foreign ¥inister turned him dswn rather
rarshly and he gaid that that was surely some inventisn of the press or "s.me
red herringh, ard that he didn't wish tc be disturbed by cur press sectin

with storizs like that,

w~fter that, a second and third new bulletin rezarding Pearl Harbor

was received, I thirk a Reuter repcrt, and that had Leen received by that
department. At that stage the chief of the press secti.n rathered his c-urage
togéthe.r, in spite of the order not tc disturb the Fcreign Minister, and

inf .rmed bhim of t.iie news.

TXE FRESIDENT: Tals evidence seems to be utterly uninteresting and

irrelevant to the Trilunal,

DR, 0OFN: Von Riubentrop is accused cf having prepared the azgressive
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war against the United States of America,

THE FRESILENT: #@hat you were telling was the reacticns of the presse
What have we got to dc with the reactic-ns of the press?

DR, HORN: The witness was cdescribing Ribbentrop's reacti ns to the Parl
Harhor attack. Ribbentrop did not know that the Japanese were about to attack
America or Pearl Harbor: that such an agreament between Japan and Germany ever
existede It is not correct, therefcre, that Ribbehtrop prejpared an azeressive
war against the U.S.A.

THE FRESINENT: Y.u werc talking about the presse I am nct sayinz that

-__'
T

you cught not to asik him whether the Foreign Minister knew nothing ab-ut the
attack up n Ferrl Harbure That was not what I said, Vhat I said was that the
Tribunal was not intercsted and thought it was irrelevant fur you to ¢ into
the reacti.ns «f the press,
BY DR, HOKN:

Q Witness, y.u were present during the ncgctiaticns regardinc the fleet
pact betwscen Germany and BEnglani, Can y.u tell us how th.se negcotiati ns

proceeded and what Ribbentropts honest Spinicns and aims were in that

T T T TR

connecticn?
A These neg-tiati ns, during which I was present as an interpreter,

took place perfectly smoothly after some difficulties had been “vercume.

. --,. "
R T e T T ST

The aimg=-—

= B B

SIR DAVID MaXVELL-FYFE: My Lcrd, as I understand it, this is the

naval agreement of 1935, In my recollecti-n--I am Just trying to check it—

that was cne f the matters which we discussed .n the applicati n for

‘h"li‘“-—- -

witnesses and the Tribunal ruled a: ainst ~oing intc the negotiati ns, ahte-

- —l

cedent tc the cunclusisn of that treaty. It came up ~n epplicati.n for
witnssses. One or two witnesses were asked fur, wh were g ing to give the
negotiati ni?d I think, to ceal with this exect p int which Dr. Horn put in his
last questi-n, namely, the state f mind of the Uefendant Ribtentrope I

found cne or two == there is Lcrd Monsell, for example, wh was c¢n the list

of witnesses -- who were denked by the Court, and a number of others were

deniecd cn the same puinte My L-rd, it is in the Tribunal's statement of
6694
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the 26th ¢f February, and my Lordship will see on page 2, I think, certainly

the witness M.nsell, why happens to be the one most familiar to myself, but
I am sure there were cther witnesses s UGCe I know that we discussed this

- point quite fully on the application for witnesses,

THE rRESIDENT: Who were the cthers s Sir David?

SIR DAVID MAXWELI~FYFE: I have a list ~f witnesses #he were refuscd,
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There is Admiral Schuster —-

e — —

£ : THE FRESIDENT: Yes, hc is onc.

SIR DAVID ?Z‘..K"ELL_F"EE: Whp was rclevant on this question as to the

initiative of the Tma‘byu And then there is Sir Robert Craigie s Noe 2Le

There is Lord lionscll —-

THE PRESIDENT: Hc was refuscds

SIR D.VID ILXVELL-FYFE: These arc on thc sane pointse No. 25,

THE FRESIDENT: Ycs.

SIR DAVID MAXTELL-FYFE: Yes, my Lord, I think these arc the threce

THE PRESIDENT: Dr. Horn, what do you say to this? Those threc

witnesses == Schuster, Craigie and lonscll -- vhon you alleged were t) give

cvidence on this 1935 Traaty, were all refuseds As to the witness you are

now exanining, no such application was made respectin: him, nor ceven an

interproter in tho Foreign Office,

| Dii, HORN: T was under thc impression that the other witnesses had been 5

rcfused boecause they were cumulative and I wasn't zoing to question the

N T Ay ¢ wwEg

witness on the Naval Pacte I was mercly going te bring out Ribbentrop!s
attitude in the course of and following the conclusion of the Fact, and T
want to prove to the Tribunal that Ribbentrop was not at that time aiming | |
deliberatcly at an aggressive war, nor was hc a part cof a conspiracy for an

agoressive war at that timee And furthermore, I wish to prove Ly it that this
Pact was nect, as the previously mentionod British Ambassador, Ncvil Henderson,

was tryin; to put it, "cyc wash."

THE PRESIDENT: Your application with refercnce to Ambassador Craizic
was te the effcet that the‘ witness would give cvidence that in 1935

Ribbentrop approached England with a proposal that the aval Treaty should be

. -
= P e — - _ e

- signed and Ribbentrop's initiative brought about an agrcement on that Trecaty

Ly Francc,

Isn't it in connection with that, that you were poing to ask this

- g . -
= e i o s —

.
witness questiom? | ;
THE PRESIDENT: If you have nothing about the Naval Treaty of 1925, then

| Ji
you can £o one |

6696 + i
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Q Witness, in 194k, you were present during a conference between Horthy
and Hitler which took place ab Klessheim, at which Ribbentrop was also present
amd during which the questicn of solving the Jewish problem in Hungary wos
discusscde that did Ribbdntrop say to you about that question?

&  During that discussion itself there had been a certain difficulty,
When Hitler insisted that Herthy ought to proceed more energetically regarding
the Jewish problam, and when Horthy rather cxcitedly had answercg, "But
vhat am I suppcsecd to de? Am I supposed to beat them to death?" —- after
that there was a certain lull, and the Foreign iiinister had turmed t o Horthy
anc. said, "Icse There are only twe possibilitics —- cither that or to intern
the Jews. He said, and that was rather a rarc casee Hec said later on to me
that Hitler's demands in this connccti® werc rather far-rcaching,

Q On the 25th of August, 1939, you took wart in a confercnce between
Hitler, Hendersonand Ritbentrep, during which Ribbentrcp and Hitler once nore
expressed thelr wish that an agrcement with Poland should be achieved, vith
Britain acting as an intermediarye, Is it true that after that, you took the
draft of the nete prepared during thot conference to Henderscon in the British

ntassy by order of Ribbentrop and thatyou asked that the realization of thosc
propesals should Lo looked aftecr by Honderson personally and that he should
put it throuygh if possible?

Az Yes, that is correct; that is quitec ri-ht,

Di. HORIi: May I hand teo the Tyibunal a copy of that telegram from

Sir Nevil Henderson, addressed to Lord Halifax?

Q Is it correct, witness, that on the 28th of August, 1939,

Ribtentrop during 2 renewced discussicn with Sir Nevil Henderson again said
that an goreement bhetween Germany and Britain for a settlement of the Polish
questicn was Chomberlain's greatest wish, which was suppesed to have been
said by Chamborlain to Ribbentrop previously, aml that Ribbentrop cnce more
said to Henderson thc same thing, is that true?

A Yes, that is true.

DRe HCIW': ind may I hand to the Tribunal the corresponding note as an

exhibit?

THE PRESIDENT: You offer a copy of that in evidence, do you?
6697
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DR. HORV: I reguest the Tribuml to take judicial notice of thate

THE FRESIDENT: That number -

DR. EORN: One num-er has alrecady teen fixed by the Prosecutione
It is TC~72 And the second docmleri’c has also been submitted by the

Frosccutione I am merely handing it to the Tribunal at this time, since

I have just rcferred to theme

Q i7itness, onc last question: In your considerable cxperience as an

interpreter, you have had a great deal of cpportunity tc observe Hitler in
contact with foreignerse What impression, according to your owrn
observations, did Hitler make upon foreign statesmen?

A Natwurally it isn't quite so easy to answer that question, since

you can't look into the hearts and minds of people. But as an obscrver
you can certainly draw certain conclusions from the attitude ——

THE TRESIDEIT: The Tribunal doesn!t think rcally that this is a

nmatter which is reclevant, the effect that Hitler's demcanor had cn foreign
statesncne It docsn'!t influence us in the least.
Diie HORN: In that case I withdraw my questione I have no further

questions to put to the witrnesse

THE FRESIDENT: Arc thae any other Defendants! Counsel who wish to

ask questicons?

Dile STAHMER: For the Defendant, former Reich Marshal Geeringe

EY DR. ST.HMER:

Q Viitness, were you present during a tallcvhich took
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place abcut one year befcre the beginning of the war, between Lord
Lendonderry and Field Marshal Geering at Karinhall?
A Yes, I was present during that talk,
" Q PFlease, will you give the Tribunal the content of that discussi:in?
A After so locng a time I cann-t, of course, remember details

} accurately, butl only remember that the talk concerned the Angl-~-German

- r — g i _

apprcachy cor rather the limitation of any conflict existing between Germany
anc England, and apart from that, of course, quite a numher of technical
questions regarding aviaticn and ailr forcese.

One remark particularly, which came from Goering cduring that discussi-n,
is still very clearly in my memcry, namely,when at the end of a certain
argument vhich was to make clear how desirable it was that Germamy and
bngland shog.ld be friends and avoid conflicts, he said the follcwing: If
I had two countries and entered a war against each cther sy then a victer and
a vanquished would of ciurse exist, but the winner in that dreadful conflict

will at the moment of victory have just encuszh strenzth to strike the last

t blcw azainst the defeated and will then tumble tc the ground just like
the defeated natiin, and for that reascn I think that our two c-untries
sh.uld be anxi ous to urdderstand each other without a conflict and without

d Walre

fi Lid y-u take part in the negotiati ns in Munich in the autumn of
1933?

A Yes, I did take part curing those negotiaticns,

Q Was the then Field Marshal Goering present?

# During the first part he was not present, but in the later part

when the circle of those present grew he alsc nezotiated -

Q In what way 'did he participate?

A (aly in individual questiins, of lesser importance, did he intrude
himself, But he did intervene in such a way that indicated that difficulties
arising from certain technical points for the conduct of the negotiati.ns were

'bein;_ta_; removed by his intervention cr that he wished to d> so, In other
worcs, that he was anxious that the Agreement -f Munich sh-uld not collapse

over such technical points of procedure which played an important part in the

—— g -
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second part of the negotiations,

Q MWere you present during a talk in the autumn of 1937 between Lord
Halifax and the then Field Mn'rshal*Goering -- and I think subsequently,
after a conference between Lord Halifax and Hitler at the Berghcf?

A Yesy, I was present,

Q What course did that c- nference take?

N

A First of all I have t: say that at the Obersalzburg the discussi n

with Lerd Halifax came off very badly, The co-partners did in no way man

1 e

age
to cole any nearer to each other and in the case of Goerinz especially, when

il i B i St

-

the same points were menti ned at Qbersalzburg. The questi ns which were

in the foreground at the time, namely, the Anschluss » the Sudeten-German

P '
La dB SN i T e P

. questi.n, and finally the question of the Polish Corrider and Danzipg == all
these problems were prevalent. And at Obersalzburg Hitler had treated these

matters without showing willing.cos o compromise and he had demanded more

ik D

or less that the scluticn as he imagzine it would have to be accepted by

England, wherzas Goering at that conference élways attached importance or

s Bl o o

emphasized that a peaceful scluti'n, that is to say, a soluti-n through
negetiaticn, appeared desirable tc him, and that everything should be done

to achieve it, He alsc said that he believed if negotiations were conducted .
= intelligently 411 three questi ns could be sclved at once, | -I
‘, DR, STAHMER: I have nc further questicns,

DRe IATERNSER: Defense Counsel for the General Staff and OKW,.
BY DRe LAaTERNSER3

Q iiitness, you were present during numerous political conferences cf

‘ Hitler, weren't y.u? Did y-ou ascertain :n such cccasi ns that high military

A
i
|
*!
leaders tried to influence him in such a way as would mean an enlargement cof i

German territories in a peaceful way?

o i AR e B

A No, such attempts fro. 27 | -ry persons did not come to my notice, f
During political negotiati-ns » &t the beginning when large problems were cone-
cerned, they were not present and they were nct ccnsulted until the conferences
tcok place which were dealing vith purely military problems, and then, of cours |
they only stated their attitude toward military questi.ns, but did not talk
about any political matters,

6500 |
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Qe On the occasion of such disbussiona. did you find that hizh military i1

lcaders were anxious to accept political leaders upon the Reich Government?

A

Ae No, na, I did not find that, and you could not have found it, since ‘ !
they wero hardiy'ever prescnt.
DR. LATERNS/ER: I have no further quesfions;
CROSS-EXAMINATION
L DAVID MAX.ELL~FYFE:
| Qe itness, I want you first of 2ll to tell the Tribunal quite shortly

~

~the general background of your vicwse Do you remember on 28 Noverber making

-

an affidavit at Oberursel; do &ou remember?

Le I can not remember the date, but I do remember that I did make an
affidavite

Qe 4nd would you look ot ite Paragraph 1 sets out your'cxpeficnce, the
number of. conferences «-

My Lord, I ought to have saia tuct this document is 3308-PS and will be
GB-288,

Then, in Paragraph 2 you give the basishof your experience, :dould you
follow it while I read: |

l " hatever success and position I have enjoyed in the Foreign 0ffice, I owe

to the fact that I mande it my business at all times to possess, thorough
familiarity with the subjcet matter under discussion and I emdeavored to kcep
myself appriscd as to what was ﬁﬁing on in the Faroign Officé and in reclated
orgdhizations, and I enjoyed such o position that it was possiblc to have ready
nccess to koy officinls ond to key persornel in their offices."

And fhe, if you will look at the third pﬁragfaph, which gives your im=-
pression from thnt basis of the objectives of the foreign policys

"The general objeotives of the Nazi lendership were apparentlfrom the start:

" nomely, the domination of the European continent, to be achieved first by the

incorporation of all Germen-spe..’... _-~oups in the Reich and, secondly, by
territorial expansion under the slogan of 'Lebensraum's The execution of these

basic objectives, however, seemed to be characterized by improvisatione. Each

succecding step was apparently carried out as each ncw situntion erose, but all

6701 : - )

\




-

consistent with the ultimate objeotives mentioned above."
;,Is'th:t right, Herr échmidt? Does that express your views?

iie YGSa _ . \

Qe Now, bofore * go on to #'2~"  “th particular matters, I want you to
dcvelop your impressions a littlYe furtheore You ﬂave told us that you acted
under or with every Foreign Minister since Herr Strcsem&ﬁn. 'Did~you notice a
cﬂnsiderable,difference between the style of'living of the Nazi ministers gnd
those who had oreccdcd them?

|

A, As far as the style of living is ccnccrned, thoreé were coertain differs

eENces, yeSe ,
" Ns Let us take the defendant Ribbentrop. Before the defendant Ribbentrop

went intaipolitics, had he. one house in Berlin, Dahlem; I think "Metze" Allec
79. .los that his nossession?

fe ,qu{ that is onrrect,

Qe Now, when he wns Foreigﬁ.vinistcr, hed he six houses? Let me remind '
you and tnke.tﬁem.onc'by NNGe INU CON tellrmc if I om right. There wos o
house in Somneburg, somewhcre near Berlin, with an estate of 750 hectarcs and
a privatc golf eoursc. That was onc, vas it not?

Ae TYes, that thcre was a houso at Sonneburg I knew, but how 1urge it was
I did not knowe.

Qe Then there*&ns one at Tanneck Bei Dueren, a2 house, that he usced for
horsc breeding?

ne Of that house I have not know,.

Qe ind then there was one neor Kitzbuehl that he used for chamois hunting?

Ae Thot ig not known to me in detail, : ' '

Je. ‘Not in detail, but its exigtenca was known?

L. I should like to say that I consider that iélis not at all- improbable
that the house existed, but‘I hnve not heard any detnils about it.

Qe Theﬁ, of course, there was the .Schloss Fuschi; that' is in jAustria, is
it-not?- J

A« Naar Salzburg, ycs.

Qe Ncar Salzburg, yes. That was taken over as a state residence.s I.will -

ask ycu about the circumstances & listle later,
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Then there was o Slovakia state hunting estate calléd Pustepole was there
not?

RIS S T e AR

A
il @

The name is familiar to me, and I know that Herr von Ribbentrop some-

times went hunting there, but I do not know regarding questions of the
preprictor,
Qe Then he also used a hunti-~ 1-2

‘ze, near Podersan, of Count Czernin

ncar Podersan, in Bohemie, in the Sudetenland?

Lo I do not know the nomee There was a hunting house of semthingz like

that where receptions tosk place, for instance, for Count Ciano. I think it

had a differcnt name.

e That is the one -« where Ciano visited. That is the onc I was

indicating to youe I think I am right that it previously belongecd to Count

Czernin,

Tell me, was the salary fixed for Reich Ministers?

As I did not gquite undorstand that question, I am afraid.

Qe Lot me put it quite clearly. 'as a salary -- that is, a2 fixed annual

remuneration -- appointed for Reich Ministers?
he Yes, that is quite right,
Qe How much wns that?
Ao Thnt I connot tell you, I om afraid,

Ge That wns kept sccret?
Ae It is not that I do not want tc give you any information, but I did
not want to concern myself with how large a salary the Reich Minister roceived.

Qe

v

You do not know? If you say that you dn not kmow, that is good

enough for me.

I think, perhaps, you can answer this question. Had any previous Reich

Forcign Minister been able to run six country houses end estatcs of verjious

sizes on his snlary, anyone thaot you had worked with?

,
il e

+hether he coulld hwe done it -- that is something I ean not gsive you

any information about, but he did not,

Qe He did not. ile will leave it there for a moment.

Now, I wvant you to apply your mind to May 1939.

That is about four months

-
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before the war, when the Polish question wns Just coming upe I mean, it was

getting to be quite a serious questione Do you remember what I think they call
in the German Foreign Office a "conduit de language" that was issued by Ribben-
trop about that time and put out by Zaron von Weizsecker?

fLe No, I do not know thnt that, or at any rate I can not remember it.

Qs Let me try to remind you, to see if this draws it to your recollection:

"That the Polish problem.wiil be solved by Hitler in 48 hours; the Jestern
Powers will be unable to cive any assistance to Poland; the British Empirec is
doomed within the noxt ten years; Fronce will bleed +o death if she tries to
intervene,"

Do you remember a conduit de lanruage to that effoct issued by the Foreign
Minister?

Ae A conduit de language of thet kind I can not remember, but it appears
to me to be rather a conduit de language for propaganda purposes.

Qs Do you not remember that von Ribbentrop issued instructions that no
official of the Foreign Office wns to issue any Aiffcrent views?

Ae That is right, namely, that .ne was to adhere to that ruling on
SLEGCheEs

Qe And do you remember what he told Baron von Weizsecker to say would
happen to any onc who expressed ﬂiffgrent Vviews?

e No, I do not recollect that, but I can imagine thut sevcre penalties
would have been threantened to a person like that, but I do not remember the
actual cnse.

Qe Do you not remember that he wnid they would be shot by him personally?

#is That such an utterance may have been made on some occasion when he was
furious I consider perfectly possible, but that it was meant seriously I do not

“believes

Qe hat I thought you might remcmber =- I Jjust sugrcst £t to you -- was

the distress and difficulty that Baron von ‘Teizsecker had in deciding how he
was W say it to the official confercnce at the Foreipgn Office. Don't you

rcmember that?

‘e At that time I had not yet been admitted to the morning confercnces.
- 6704 -




28 Mar=A=GES=17#5

\

I was not present so I can not tell ycu anything about it, but I can imagine

that the State Scerectary may have had quite some trouble in translating that
statement into official language,

Qe TWell, now, I want to deal g-'te shortly with the points that have been
put to you about August 1939, I only want to get thec facts quitc clear,

Do you remember that you werc with Hitler at thb time that hc was expecting
the recactions of the ‘Jcstern Poweors to the Soviet Treaty?

A, No, because I was attached ts the delegation in Moscow and therfore
not witﬁ Hitler.

Qe So did you come back with thc Defendant Ribbentrop on the 24th?

Ae Yes, But I remained in Berlin ond did nnt go to Berchtesgaden.

l« I see, ilell, now, on the 25th, you remember that Hitler saw Neville
Henderson at 1:30 on thc 25th and gave him what has bten canlled a note cerbale?
Do you remember tl:mt?

Aes I think that I was not present at that conference becausc at that time
I was in lNoscow, I think it ocould be ascertaincd on the stremgth of the date.
I wns present at a confercnoc betwecit Hitler and the British Jmbassador;
during the time of our Moscow hourney, I was not present. I think thnat is the
confercrnec you are rcferring toe

Qe This is thc day after the decfendant eame back from Moscow.

A. No, I was note I remaired in Berlin. I did not go up theroc,

Q¢ I just want to remind you =" the day, If you were not present, I will
p-~s from it, but were you present wheon Signor Atolico, the Italian Ambassador,
produccd a communication from Mussolini?

ﬂ, Yes, I was therce

Ne You werc thereo?

Ae Yos,

Qe That is the day I am asking you about. Do you remember that a

communication came from Signor Atolizo that afternoon that the Italian Army and

air force were not in a condition to go to war?
A. Ycs, indecd,
Qe I went you to try to help me beacuse it is rather important as to the

timo. Tasn't that about three o'elock in the afternoon?
- 8705 =
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Le That could be so, but with the number of confersnce which took place at

thec timc, the question of hours and dntes is a bit mixed up,

Qe iind do you remember the news the Anglo-Polish Trecaty would be signed

| that evening coming through about four o'clock?
iie Yos, certainly I remombser that,

Qe And dn you remember obout four o'clock M. Coulondre, the French

Ambassador, having an interview with Eitler?

Ae Yecs, I remember thet,

Qe Now, wcere you aware that on that day thce orders for an attack on Po-
land the next morning werc counterman .cd?

A. That military orders hod been withdrawn is something I remember, but
just what orders these were I never locrned,

Qe I would not ask you about th-t, Herr Schmidt, but you knew that orders
had been countermanded. I wondered if you could help me on this point: Tas
not the countermanding of the orders .t 6:;5-- 1816 hours -- after thc interview
with tha French imbnssador, M, Cculonire, was not that the time when they
were countcrmanded? 5
} A. I can not reecall 'l:hntT If that was the timc, I do not know,

Re iAnd oqually could you help the¢ Tribunal on this point: Teren't they

issued ahout two o'clock =« 1400 hours -- after the interviow with Sir Neville

Henderson? Do yauy know that?

Ae 'Noa

Qe 1 sec. You can not help us on that point,
| tiell, now, I am not geing to talk time about the interview on the night

of the 30- 31 furust between Sir Neville Henderson and the defendant Ribben-

trop, except te ask you thiss You have t~1ld us that the defendant Ribbentrop

was very excited. ‘/hen he¢ recnd these terms over, did he raise his voice at
times, shouting?

A, No,

Q. How did he show his nervousness, thcn?

A. During some: incidents which had taken place previously, one ol which

I had previously been trying to desoribe, during those incidents the
6708
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nervousness became apparent but not during the reading of the documente.

Q. I sce, but you remember and were very much astounded at the refusal
to hand over the vital document to thc British Ambossador?

A. Yes, certainly.

Qe TWell, I want to see if you can help us with one or two other incidents,
I has been suggested by n*;itneas thot we heard yesterday that the defendant
Ribbentrop knew very little about concentration camps, I want to make it clear
that wns suggested, I think perhaps you can help us on onc or two inhabitants
of concentration camps that he kmew about.

Do you remember a man called Mortin Luther? Not the religious gentleman
but a contemporary?

i

Ae YeSe

Q. Yo you remember that the de’cndant Ribbentrop bfought him into his

office, thc Bureau Ribbentrop, in 19367
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A As far as he is concerned I am not sure of that, but I do Know

that it happened in that office,

Q Yes. I think it was not recegeived with great joy by the older

members of the German Foreign Officce

A No, certianly not,

Q  There hac been some trouble about a small matter of 4,000 Reich-
marks that Mr., Luther had had to deal with in the past?

A We heard about that afterwards,

Q But still, he was taken into the Foreign Of fice and received rapid
promotion to Consul of the Embassy, Minister and finally Secretary of States
did he not?

A Certtainly, Yes,

Q  And then, do you remember that in 1943 he had a quarrel with the
defendant Ribentrop?

A Y&S @

Q And he sent to Hirmler =- I think he did it through Lieutenant
Buentner -- suggesting that Ribbentrop's state of mind was not such that
he ought to contimue as Foreign Se~retary, and suggesting that Werner Best,
I believe it was, should be appointeds Do you remember that ?

A Yes, I rememoer Jtlm'b; but I did not know that he suggested Best
as BUCCESSOr,

Q At any rate, he suggestec that Ribbentrop should go, I think he was
quite blunt about .:'i.t.. I believe he suggested that his mental powers were
no longer up to it,

A Wiell, I didn't see that report, and I only heard rumors about it,
However, such - sors did reach me,

Q In consequence of that, of coursé, after an interview with Ribbent-
rop, Rilobentrop had Luther put in a concentration camp, had he not?

A Whether Ribbentrop's initiative was responsible for that, or whe-
ther it came from some other party, I do not know, bub it was said in our u«c
department that Luther had landed in a concentration camps,

Q  Yes, Well, the sequence of events was that Luther Had this disa-

greement with. Ribbentrop, and shortly afterwards he appeared in a concenw
- 6708 =
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tration camp. And not only did he gc into a concentration camp, butb isn't
it correct that even the SS asked that he should come out of the concentra- r
tion camp, and Ribbentrop would not agree to it?

A I can't say anything about that because the whole matter was, of
course, treated rather confidentially in the office by von Ribbentrop, and
the members of the Foreign Office, of which I was one, did not have his
confidence to such an extent that they were informed of all such details,

In other words, regarding the whole ILuther affair, I have had to find prohi-
bited information through prohibited channels, and I therefore, cannot

give you any authentic informaylong I can only repeat what I have heard
unofiicially,

Q I am sure you desirc to be absolutely frank with the Tribunal, and

the point I am putting to you is that cveryone in the Foreign Office knew

|
i
t
that Luther had landed in a concentration camp and, quite clearly, the defen- e |
dant Ribbentrop knew that he had lanizd in a concentration camp, That is right,
| is it not?
A Yes, that is certainly so,
Q Well, now, let us just take one other incident relating to this |
if I may comment as to his extraordinary innocence about concentration camps, !

You remember two unfortunate people called Herr and Frau von Raemitz,

to whom the Schloss Fuschl used to Lelong? I think the name is either Raemitz ’ . t
or Raenitz, Do yon remember? l |
A Yes,

Q Well, the Schloss Fuschl = would you tell me how it is pronounced? .
A Well, regarding these matters I have becn -- |
Q No, I want you tell me how it is pronounced, .
A Fuschl,

Q Thank you

The Schloss Fuschl used to belong to the people that I have just men-

tioned, Frau von Raemitz was a sistc: of Aupgust Tissen, was she not?

A I can't say anything about that, since all these questions refer to
the private household of Ribbentrop and I had nothing whatsoever to do with

thatey My connections |
- €700 = i
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vith him were purely official‘end limited, at thet, te routine matters and

political interpretation in the Forcin Office, I only heard nbdut the other

matters 2 moarche, but so that I could meke  authentic statemonts 2bout then,

no, of coursc not, -

L 4

Q Well, I will onl} esk you ono questicn, After the Gcﬁloss had

bocome tho prepertyy or &t any rate had come to the use of the Forcign ilinister
- ; .' H"

didn!t Herr von Racmitz spond scveral years in a concontration camp, vicre [ IR
: . “‘1‘ ‘-:.
ho wltimately dicd? You knmow that, did you not? : | i,
| - )

P . - o] L ! -
A I inew it as a rumor; it wos rumered that wes the wey things R

-
happencd, - , | .‘(
\ | ' ‘I

. . !

G I don't Lelicve: so, that authentic details regording conditicns » (N

%
in ccnconbraticon capps were knowm. 02 coursc, sarticularly as far as the f;
:i

Forelgn Cfficce wos coneccerned, thot was trocted as taboc by those weonle who =

; AL e b

Sinco we, in any casc, wore e
regayrded as nut éuitc rcliable =nd not quite belinging to them, such matters, ‘{W%S
of coursec, wcre particularly, deliberately, covered up from us and distortcd,
Therelsre, any concrete Gotoils never seeome knovm to us at all, , S

Q But you knew, ¢id gou not, cven in vhe & reign Office, that there
viere @ lerge number of concentration cimps in whiph a vast number of people
were snut up? ' ' _ '

& Wle knew that, but our’ source of information ﬁns m;Etly'thc fereign -{;
prcss;'which”we rcod, of-course, end tho foreign radio, which oppeored on
our table, tronslated, evory morning, , 3

Q So that if you knew.it fronm the fofcign ress and thd foreirn

; P |

radio, whoever clsc in that ddck did not lmow al:out concentration camps, |

the defendant id’ . bentrop, as Foreipn idnister,.dic know, Isn!t that richt?

A The way 1 would likae to put it is thot he did, of course, have .
access to thau foruign news material, Just how he valued that, ﬁhethcr he
considered it truc or complofcly felso, or oxagserated, thet I cannot soy, of
coursec. He cid, of coursc, rcccive the reports as such too,lbut under the ‘
heading of foroi;n.rcports,-and, cur..; the war, rcporis fr&m.ﬁbstilcl

countrics,

to just tell me thiss You have given us your necount of the intervicw Letween $

F 4
(. + Doctor, 1 wonlt pursuce thet further at the rioment, I want you ol |
Hitlor and tho defendant Ribbentrcp and Horthy when the aucstion of the Jows

T S T—— e o — e — i — E — T —
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Vs ciscusscd, on ﬁhe 17th of ﬁ_ril, 1943, I just wamted on rccorc tnatyour

account is based on the fact that you setunlly mede the minutes; the

minutcs are signed by you,

| )

i Ycs, - t 3
| | ]

Q I want to pass to another point, From 1943 to 1945, vicre you v 1

=

still going to Hitler!s headquerbders for ccecsional interpreting and

!
attending of meeting and the like? E
I
A Ycs,
Q For exomple——I con't know if you can remember it, but I am surc you

vill try—on the 27th of Fobruary, 1944, do you romember a visit of Ilarshal

antenescu?
[ ] |
: |
i Yes, - |
e were you present ot that? |
. |
L [l |
i I rcmember I wes clweys prescnt during 211 business of .ntonescu's 1
since the discussion couldnit take pl-ce any other ¥y, Buf recarding the [ |
"

date, I couldn't tell yowanything oxactly at the moment,

/

G It was actually the 27th of Februsry, I wanted to try and fix

1t by an incident which might remind you of it, thot Lntonescu wos thore,

Now, do you remember on thot cccasion that the defendeny Docnitz was present?

= It is possiblo, but I haven!t any cxact rccollcction, During:

the military discussions it is quitc peossible that he wos resent there, ycs,

Slit D.VID ILO0 ELL-FYFE: The Exhibit, my Lora, 1is GB-207, and

= \
it is dealt with on page 2705 of the shorthend notes. The document was

originelly D~6.8, . |

() I vant you to tell the Tri.wmal about the genersl governmental

set-up., There has been considerable cvidenece riven befere the Trilunsl thot

i

the Reichsregiorung, as such, did not meet after the beginning of the wor,

Scveral people have told us that., Instead of a babinet meeting, wasntt it a

foet that the gpovernment of Germany vris cerried on LDy thcso constant meetings

r

at Hitler's heodguarters? .

i\ I consicder that a possibility, but I haven!'t pot coxoct knovledge,

i/
since I w~s never present during such internal confercneos or tock part in

themes I only went to headquertors whenever o foroigner was there whom I hed

to accompany.
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Q " You unly come when there w s a foreign visitor, Lut you know that

these meevings were continuously taking place and that tho defondsnt GJeripg,
the cefendant Speer, the defendant Ke'tel, the defendant Jodl, the defencant
Docnitz were constnntl&':ttonding these icetings.
" ;
4  lhcther you can deseribe“that conference as o nocting is scmething
L doplt kanow cither,
Q I didn't meon to pley with tords with you at 211, I only uscd

il

the word to deseribé what wes haprening, IS you Jrufur to call it o

conforence, I am willing to do that,

\ 4 well, anyviny cocnfercnces took rlace on the cecasicn that these
people you have just named wore present at the headounrters. That is

soricthiing I certainly - adiait,

"

(. I think jou agreo with me, don't y.u, thot as for as .no cen find
ony organism or orgen u“;icn through which the gsvornment of the Relch wes
boing corriec on, i; v~ this successi n of roc inss or confecrences ot Hitler!e
herdquarters; isn't that so?

. vell, I don't ltnow whether you con coll that cevernnental) acetivities
I I drow o parellel with o confcron;G curin;; which I was prescnt with these
f-rclgn gentleonen, tncﬁaﬁuu*h 21l find that the person who spcke and who
achicved decis ‘ions/ was nono other tihen Hitler, In other words s 1f it was the
scme with those eenfercnees, then y.u could call it o covernnient iscussion
or conforence, but it was o one-nar gavernment, The others were only there
23 an aucicnce or to LYe interrogoted »egarding individuals points. That is
how 1 imagine it to Le, but I wms not prescnt,

A I cquite apprecicte your point, but tnese vere the oceasions at
wnich each scrvice and each dopartment and ench crronization--like the SS,
through the Roichsfuehrer'Ss, ﬁiﬁml;r—-put thelr pointof view and put the
focts before Hitlcr ¢n which decisions were come tc, weren!t “hey?. .ind that
is what happencd for the last twen years Bf the wo

i ¥rom the prescnce of those people you could ave crawn that con-
clusion, yes, Eut it could have been that an order group took place, thzt is,

) recéption of orders at headguorters., Roth pessibilitics oxisﬁ, tut just
vidch is applicable is something I eon't moke a sbtotcnent nhout,

¢ 4t any rate, I think you vwill o rec with this, won't you, Herr

Schrlct, that there was no other place at which the rovernment of Germeny

)

I

took_plaéa except that?
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: -~ FWouldiyou be good enough to look at your affidavit? I will just

_read_the resthof it, It is guite short, but I want it to Ye on the rccord. ‘1

Faragraph U

-

"The attempted putsch in iustria and the murder of Dollfuss

cn the 25th of July 193L, seriously disturbed thé carecr personnel of the

“foreign office, because these cvents

discrcdited Germany in the eyes of :

, the worlde It was common knowledge that the putsch had been engineered

Uy the'larty, and the fact that the attempted putsch followed s clos. '~

on the heels of the bloo

d purge within Germany could not hclp but suggesi

the similarity of Nazi methcds both in foreign and domestic r

oli CYe '

/

"This concern' over the revercussisns of the attempted putsch

\
was soon heigntened by recognition of the faet that these cpisodes were !

of influence in leading to the Franc.-Soviet pact of 5 December 193L4, a

defensive arrangement which was not heeded as a warning by Hitler,
A

"The anncuncement in Yarch of the establishment

of a German air l
force -nd

the introduction of conscription was followed on the 2nd of May,

1935, by the conclusicn of a mutual zssistance

pact between France and

the Soviet Union,

%

The career personncl of the foreign office regorded

this as a

very sericus further warning as to the potential consequences

of German foreign policy, but the Nazi leaders only stiffened their |

attitude townrds the llestern Fowers, cdeclaring that they were not going

to be intimidated.

-+t this time the careeér officials, at least, expressed |

their reservations to the foreign minister, von Neurathe I & not knov

whether or not Neurath in turn relat

Hitler,

ed these expressions of concern to

"6a The reentry of the Germen military forces into the Rhineland

B —

was preceded by Nazi diplomatic pre;-ratiocn in Fébruary, s German ccmmunigque

of the2lst of February 1936 reaffirued that the French-Soviet pact of

mutual assistznce was incompsetible with the Locarno treaties and the

Covenant of the Leopues On the same day Hitler argued in an interview that

no real grounds existed for conflict

2etween Germany and Frances, Oonsidered |

against the background statements in 'Mein Kampf' offensive to France, |

-the circumstances were such as to'suggest that the stage was “eing set for

_ |
Jus tifying some future acte. .I do nct know how far in advance the morch i
6713 | |
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into the Rhineland was decided upon, I persogally knew about it and dise
cussed it approximately two or three weeks before it occuriede, Con=
siderabtle fear had been expressed, Enrticulariy in military circles,
concerning the risks of this wundertaizings Similar fears were felt by

many in the foreign officee It wos ecommon knowledge in the forsign cffice,
however, thﬂtNeurath was the only person in governmc.nt circles consulted
by Hitler, who felt confident that the Rhineland coulq Le remilitarized
withsut armed oppesition frﬁm.Britain and Francc,

"Neurath's position throughout this period w2s .ne which would
induce Hitler to have more faith in Nevrath dhan in the general run of
0ldeschool diplemats whonm he, Hifler, tendcd to hold in disrespecta”

Then there is a paragraph about the sanctions in Italy which I don't
think is a relecvant matter before the Tribunal- and then, in paragraph 8,
I will go on:

"Flans for the annexation of Lustria were a part of the Nazi
Frogram from the beginning; Itnlian opposition after the murder of Dollf uss
tenmporarily forced a m_fa careful aprproach to this rroblen, Lut the applica-
tion of sanctions 2gainst Italy by.t': League, rlus the rapicd increase of
German military strength, made safer the rcsumption of theinusfrian procrame
When Goering visited Rome early in 1937 he declared that unicon «f Justria
‘and Germany was inevitahle and cculd be expected sooner or later. Mussnlini
hcard these woeds in German, remcined silent, and protested when I trms-

lnted them into French.

"The conswmmation of the inschluss was esscntially a fFarty mytter,

in which von Fapen's role was to prescrve smocth diplomntic relations on the
surface while the Farty used more devious ways of preparing enditions for
the expected move, The speech délivered by fepen on 13 February 1938,
following the Bar;htas;aden:méetin;, interpreted the Berchtesgaden azree-~
ment as a first step towards the ‘establishment cf a general European
comonwealth under the leadership of Cormany, This wase cencreal 1y recognized

'

in the foreign office as a clgar prophecy of a grcater Gerasny which w uld
| _

. i
emorace Austria "

The final paragraph says these matters are.true and that ycu have made

thls affidavit woluntarily and without compulsicn. That is right, isntt it,
Schmidt? . 6714
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& Now, 51151:, one more l.roin‘o and then I-have finished with you.‘ It is

corrcct, is it nct, t.hf"b in h:l.s period as foreign minister the Defendant

: on - = Ribbentrop braught a number of people who had rank in the SS,’ or, in the

| old days, in the 8 into the forcign office and made themjpm;t of the stAff?
A Yes. Frincipally they werc membérs of the scecalled gervice

, c‘.epartzrént -- that is to say, a Tormal crzen iztati;n. They were teken over

Oy the department. ©Ocme of them; nct all of them, but some o theme

SIR TLVID MLXWELL FYFE: Thank ¥cue

1 THE IRESINENT: Tioes any other rrcsecutor want to cross-cxamine?
| re Horn, do y>u want to recxanine?
“iite HORN : I have nofurther questions to put to this witnesse

THE IHESI'ENT: The witnéss may retirc.

| "Re LOEFFLER (C-unsel for the Si): Ilir. Iresident, just one question

| to the witnesse

-

| | THE IRESITENT: Keep the witnesss

—_

| “Re LOEFTL'R: May I have your rermissi-n to put -ne question to e

witness?

THE (RESINENT: Would you say whom you are appearing for?

'R LOEFFIER: Dr. Loefiler, -efense Counsel for theSAo

P hWitness, you were present “uring the visit of foreign statesmen
) anc y-u were therc jersonally, Verz yo>u also prosent Juring the visit of
statesmen during the Olympic Games of 19367
4‘1. YQS.
: . ( 2 ; . ) ; :
% I'id any cne of the foreign -statesmen express the wish to inspect
o clal installations an the viorks crﬂﬁted vy the National Scocialist--~in

particular social works == before or after 1936?

Vhether during the Olympic Grmes 2ny such wishes were cxpressed

T

is something I cannct remember at themoment; but that such wishes were ex—

prassed and that they were fulfilled .ecomcs clear from a number of facts —-

i . for instance,. Llwyd Gecrge's visit ::.t. the Obersalgber|; and, later con, his
inspecticn of social mstallﬂti ns in Germany. & number of intcrested foreipn

persons took an intercst —- a very lively one, in ny opinion -- for social
\

works in Germany. T 3
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s Wiere you present personally cwring such visits? "o y-u remember

~

an inspectL n durin"r whixch you were preaent?

i ‘Jostly I mmn't sresents T only recolleet ﬂlat, fcr instance,

the Worker's Frc nt had an oprganizati-n which was called "Joy at Vorkn,

That was theinternational organizati-n. They ran a congress ennually at

Hamburg, and ‘uring tlatConcress I often z2cted as interpreter,

<« To you know anything about the inipressions nace by these cre

on fereign s tatesmen? L S

uticns

& The sccial institutions, as far as I kn.w, mace rether a favorihle

impressicn on visitors,.

.. <0 ¥ U remenher t.he Visit of the Iripce of v ales t- Germany?

a Yecs, I “cted as interpreter there,

THE ..ESI'ENT:
Indictfnenft?

“h=at has this 20t te do with the chorses in the

Noy, or you indiecatec that ycu hegd not, You now ;_-_,e’o U’ and say you hawe - ne

question to ask anc you have asked about -=, I dontt Kn°w how many yceu are

zoing to ask, Lut they are all, in the Orinion' of the Tribunal, I think,

irrelevant,

6716
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! :
TR L?EFLER: ~ lr, Presicent, the guesticns which I am putting are

caused by the cross examination carried out by Sir Javid. 8Sir David has
g ' '
mentioned the S4, and I want to put corresponding counter questions to the

e

witness, and apart from that e=

THE ;RESTDENT: (Interposing) Sir Navid hadn't asked any question as

to thesocial conditions of Germeny, and he didn't ask any questicns avout
the Olympic pgames of 1936 In any event, you are not the right personto
reexanﬁ.qe. y ‘ .

TRe LOEFLER: Mre Iresident, the questions which I have put are ine
portant, because through those visi:ts which were made here anc through the
statements made by the foreign statesnen the imression was made anan; us
ag if imvortant statesmen abroad were expressinc their recopgnition to the
leaders of National Socialist Germanye .ind as to the guestion of whether
zuilty or not guilty of millions of Germans whom I represént here, it is cf
the ;reatest importance, since these millions »f Germens are regarding the
at'b‘itude of thssq foreiyn statesmen as decisive and important.

-It. isn't, therefire, irrelevant, but for us, in fact.; decisive, and

he is the unly witness who can re,ail:; make authéntic statements ah-ut

" the correctness of that,

I finished my questi ns abocut the Olympic games, and I have =-nly gct

“two more questi~ns to ask, which I wpuld like -- ,,

THE 4RESININT: (Interposing) The Tribunal thinks that the questi ns
you are puttind to nct arise out of the cross examinttizn and are entirely
irrelevant, and they will not hear any further que stions from youe

"R. KUJUSCHOK: T™r. Kubuschok, for the defendant fapens

THE Ir;EE&TF:ENT: - Tre Kubuschck, as you know zerfectly well, this is not , V'

the time tc put questions on Lehalf of von raren. Y-u have had your opror-
tunity, and you have not done ite

.“R; KUZUSCHOK: Iﬁr. fresident, I am merel:v preposing to rectify some
words which were probably misrepresented throurh translatione I didntt
recelve copies of the afficavit, but'I heard that in that affidavit aspeech

of von Fapen'!s of the 18th of Februsry i9}8 was menticned.

THE PRESIDENT: Very welle. If that is correct you can correct any-

thing in the translation you want toe
e N 6717
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T~Ispeech as T pictured in thet affidavite It is,
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TR KUBUSCHOK: I would 45 5me that here the na‘rpe "Hitler"
have been m:l,xed UDe

and "rapen®

I hn.ar"? "fapen" was in the traaaletion, cut Papen

never made such a speech, and any cr.-nclusicns r:‘-.rawn from thatspeeeh are

- . f
ineorrect,

THE FRESITENT: Dr. Kubusehok, you will receive the effidavite You

will have an oprortunity to lock at the effidavit,

"He KUBUSCHOK: I shall look ot the affidavit
to have it rectiticd,

» and, if necessary, ap,ly

. THE IRESIDENT: Yese If there is any mistake in the of fidavit it must *

be corrected
DRF.iKUBUSGHCle It really says Fapen, but that is cempletely wreng since

he has never made such 2 speeehs This is °n roge e It says "The speech

delivered by rajen,"
SIR TAVIT W .XWELL FYFE: My Lord, that is what the ai‘fi avit said,

Learned counael- says 1t is wompletely wrong, ha Ziinty I]‘.Ilké a speeche But

with tle greatest respect to learned counsel, I must suzgest if he wants to

refute the affidavit, he will hzve the opporturity ¢f reoalling von Payen

qed giving evidenee then,

"Re KUBUSCHOK: Ire.Fresident, could thig o a Ccase vhere thzt one little

questicn ecould »e Put to the witness as' to whether he really meant Fapen?

THE IRESITENT: Very well; put the question to the witnees,
KU”USCHOK-

e Witness, do you really think y-~u have sa!ia in this c_.tfid:zv:.t thet

Papen on the 18th of Fe.ruary 1938 made a spee¢h? Yhere was that supposed

to have been mace?

A That, in my ofvinion, Tas & mistake which may have occurred when
\

I made that affidavit; tecaus

€ 1f the speech wasa't made — we].l at any

rate, at the merent I don%t remanber ite Lut I doa' remember any such

therefore, perfectly pos-
. 8ible that I have made a mistaokee A4And pverhape that mistake is excusal:le

if you take into consideraticn that thisg affidavit was submitted to me at a _

time when I wzs in a hospital seriowsly ill and in vede
haprened 4hat when T was reoding

It can well have

bhrouch the afi‘ldav:.t themistake c¢id not
becone apparent, and that it is astually a mistake,

-
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¥ That means that the foet and conclusions cdrawn fr.';-:m it, thercfore,
“are a mistake; is that irﬁight?

4

i after what I have sajd, yese I can't reccllect thatspeech,
and I think it is due to a mistake of mine that it appeared in that docu-

mnte I say it azaing I attribute it to the circmnstanbos 'unc’her which the

affidavit was smbmitted to me and signed Oy me, 2s I was seri.usly ill,

in other words.

THE (RESIVENT: Yes, Jre Horne The witness can now retiree

'
_-_.M

Te "HOE'EN: fay I once more express the requesl tr.\. the Tri-unal whether

it can “e ascertained by tomorrow morning the tronslations f my cdocuments

will be availatle. ly further prosemtation of evidence will cdepend on that

since if I have the tramslatiom in the morning, then I would now start to

examine the defendant von aibbentror 88 a witness., If translations cannot

be completed by tomorrow, vhen I would ask the Tribunal now to continue

with submitting my cdocurcnts,

THE IRESIDENT: T Horfl, this tri=2l has been cning on for many months,

and it is teking a

F

very much lon.er tire than anyody anticipated, at any

rate longer than any momber of the Tridunal anticipated, and they cannct have
'

it put off any len-ere You rust €0 one Have you got any f urther witnesses

to call?

.

'Re HORN: No, I haven%t any further witnesses, ir, sresident,

THE JRESI'ENT: Are you not going to call the ‘efendant von ni~entrop?
r'R- HOEN: YCS.I

THE (:ESITENT: Why can't yocu put him in the box now?

' "Re HORN: I can cxamine him, but I asked the tresident whether I could

‘have the assistance of the Tribunal tc have the documents by the mornin- so

that I would nc# start to examine the defendant as a witness and then submit

the docummts when the irosecution have their d-cuments toc, and they can

raise their ohjections here at the same time, £

THE IRESITENT: Well, as soon as thfi document s are translated, you

shall have them, of course, %e have sent cut to find cut whether they will

e available by tomorrow morning, Lut we have got 35 minutes now before 5:00

o'clocke We want tr occupy the time,
6719
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"Re HON: Very well, Mre Fresidente In that case I shall name the

cefencant as witness nows
THE i1ESI ENT: Will you go <n please, Ire Horm?%

‘ile HORN: Yese In that case I shall continue by rresenting documents.

THE IRESTDENT: Ir. Horn, you said you were poing to call the defendant

von Hitbentrops Ve haven't got the cdocuments here, and you must do as yu

saide

‘R HORN: In that case I request to be piven nermission to examine

the defendant as a witness,

(JOLACHII® ven itIBENTROI, a& witness, tock the stand and testifie.l as
fcllows)s

BY THE ..ESITENT;
; Fill you say ycur full name?
o Joachim ven Riblentrope
= Will you repeat this oath after me:
I swear by Go<, the Almighty and Omniscient, that I willspeak
the pure truth an? will withhold and add nothing.

(The witness repeated the oath).

THE IRESITVENT: TYou may sit cdowne

DIRECT EXAMINITION

0Y "Re HORN:

. I'lease i7ive the Tritunal a brief explanatory report abcut the
important points of your develojment.

a I vas Lorn on the 30th of April 1893 at Vesel. I come from an
old family of soldierse My mother came from the countrys

I vint to school at Kassel and etz at i;lsace-lorraine. There, in
Alsace= Inorraine, I had my first contact with French cultural circles, and
at that tiem we lzarned to love that anmtry.

In 1908 my father resigned from nctive military service, and the reason
for that were differences at that time coniected with the person of the

Emper&nr, the Kaiser. My father at that time alrecdy had a strong forecipn
6720
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political interests and secial interesis, and I nad 2 yreat admir
here
for hime A4t that time we moved to Switzerland, and after living t

- 3 re for ahoub
for about one vear I wemt O London as a2 yJung man, and the

one ycar I studied, mainly lancsuagZeSe

|
|
|
|
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It was then that I had my first impression of London and of the size of
the British Empires After about one year, in 1910, I went to Canacda, origi-
nally I was to zo to the German colonies but I went to Americaninstead, I
wanted to sce the world, I remained in Canada for several years, approxima-
tely two, and I worked as railway worker and later on I went to work in banks
and in the building tradec,

In 191, the first World War surprised me in Canada, I,like, all Germans
at the time, had only one thought -- "Every man is needed at home and how can
we help our fatherland"? So I travelled to New=York and in September 191k,
after a certain amount of difficulty, I arrived in Germany, .ifter active ser-
vice at the front, during approximately four years, and after I was wounded,

I was sent Constantinceple, to Turkey, where I experienced the collapse of
Germany after the first World Var, At that time, my first impression was
what the dreadful consequences of a lost‘war‘weré. Our then Ambassador Count
Bernsdorf and later ambassor Dickhof, werc the representatives of the Reich
in Turkrye They were ordered to Berlin and the connections they had with
President Wilson wete to be explored and it was hoped by all of us that
perhaps on the strength of that, some peace could be achieved and somc un-
derstandingz and rcconciliation,

fifter scme difficulties, in March 1919, I went to Berlin and I became
Adjutant of the General von Segtb for the Peace Delegation at Versailles, Subs
sequently, when the Treaty of Versailles was settled, I read that document
one night and it was my impression that no govermment in the world could pos-
sibly sign such a document, That was my first impressicn of foreisn policy

at hOT:IC.

In 1919, I resifpned from the armed forces as a full leftenant and I

turned to work as a businessman, Through my commercial contacts, my business
contacts, I learned to know, I got to know England and France quite intima-
tely curing the subsequent ycars, Several contacts with politicians were es-
tablished already then, I tried to help my own corntry by voicing my views
against Versailles, It was very difficult at the beginning but in 1919 and
1931, T found a certain amount of understanding in those countries in my

ovm nodest way, Later on, that is to say, since 1929 or 1930, I have seen
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that after seeming prosperity during the years 1927, 1928 and 1929 there
was a sudden economic earthquare and that matter went downhill very fast,.
Durinz the year 1931 and 1932, onec could notice as a business man, which
I was at thc time, that in practice the conscquences of Versailles were such
that German economic life was brought down more and more, SO I looked around,
At that time, I was closely attached to the German Peoples Party and when 1
saw how parties bscame more numerous in Germany. I pemember~that in the end
we had something like thirty parties in Germany. 1 saw thatunemployment was
prowing steadily and that the goverment was losing the confidence more and
morc. I can recollect cxactly those yecars of efforts made by the Chancellor
Brucnig, which were certainly meant honestly but which nevertheless had no
chanco of success. Other govermments came, It is known that they, too, could
not succed, Exports and imports in Germany no longor tallied, The gold rescr-
ves of the Reichsbank dwindled, tax evasion took place, and therc was no more
confi‘ence in the measures introduced by the jovermment. That, roughly, was
the picture which I saw in Germany in the year 1930 and 1931, I also saw how
strikes increased, how people became more ani morc discontentes, and how more
and more demonstrations took place on the streets and how conditions obccame
more and morc chaotic. I do not think that I am exaggerating if I say that
the picture'ﬁhich I found in the year 1931, 1932 and 1933, particularly 1932
in Germany was not unlike the first signs of civil war, For me as a German
and I think I have always been a patriot -- that made an incredible impression
Actually, I was not very close to the political world but curing those ycars
I told myself that something had to be done and that everyonc, wherever he .-
might be, would have to help, would have to assist, so as to crcate a national
front cn a broad hasiS'which.ﬁnuld once more have the trust of men and the
massoes of the workers of our peonle, At theé same time, I was awarc that mos?t
of the ren who were responsible for Versaddles did not want that but this
was a factor which no one, today cven, can dispute, I have alrecady mentioned
what disappointment I expericnced as a young officer throuch personal contact

and in particular, to thc then German .imbassador Dickhof, who is a relative

of mine by marriage, the disappointment which we all expericnccd, all thosc

of us in the German armed forces and the German people, and in goverment
| 6723
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circles even morc, that these points of ilson's had been so quickly departed
frome I do not proposz to make a propaganda speech, I mercly want to ropre-
sent th? f.cts, statc facts, only as I cxpericnced them at the time ., There
1s no doubt that the defensclessnzss of tha German pcople at that time was
the cause, the cause for that fact, that that attitwlc bYeecame prevalent
amongst our enemies, not tendin: towards an uncerstanding but toward hatred
and revenge, I am convinced that this was not tha intention of the Presilent
of the United States Wilscn at all and I belicve that in later ycars, he
personally must have sufferc. throush it, it any ratc that was my first con-

tact with German pelitics,
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Thus, Versailles and its severe points as we experienced them, from the
closest pers:nal kgowledge, were nct cbserved, That, toc, is perhaps a
ccnsequence of the war, during which men drift into a certain dirccticon and
Just cannot observe certain things or do not wish to. At any rate, the rules
~f Versailles are kncwn, and they are, neither territorially speaking nor in

many other important pcoints, nn record as havinz been cbserved.

May I mention =- this is one ¢f the most imyurtgnt questions -~ that

Silesia, Upper Silesia at the same time, and particularly Memel Land, that
small land, and events wnich occurrec, made a deep impression on me, Upper
Silesia particularly becausc many pers-nal ties of mine exist there and bhecav
we all eould not understand that those severe instructi-ns of Versailles werc
not Joserved,

Then, the questicn of mincrities which nlayed a very imoortant too must
be discussec, anZ later on I shall grobably have to refer to this point more
in detail, particularly in ccnnecti:n with the Polish crisis, But anyway,
rizat from the beginning, German minorities, as known, were exposed tn serim
difficulties. At that time, Up er Silesia particularly, and thcse territor.
which were suffering uncer that treatment, were concerned,

Furthermcore, of ccurse one cf the most impcrtant peints of Versailles
was the ﬁuestiun of disarmament, anc that, too, has been referred to in this
courtrcom and at the mement I do not want to ccncern myself with it in detail

At any rate, that lack -f equality in all these spheres, and the refusal
of equal richts, was the cause of my interesting myself in pdlitics., I wou!
like t. say here quite upenly that at that time I often talkec t- French and
British friends, and it was a well known fact, of curse, even then, that af*
1930 the NSDAP already had 100 or more seats in the Reichstaz, and this was
the symptom of the natural will of the German peo.le breaking thr-uch to ress
that treatment, which in fact meant n;thiﬁg cther than that that was what ths
Geman vecple desired,

Friends cf mine questicned me at that time about Adolf Hitler whom I
didn't kncw at the time, They asked me, "What sort of a man is 4dolf Hitler’
What is to be oxpected from him2" I said to them frankly, "Give Germany a

chance and y.u w-n't have Adolf Hitler., Dcn't give Germany a chance and
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Adclf Hitler will come into powers!
That, I t.hihk, was. anproximately in 1930 or 1931, derma_ny wasn!t
‘given the chance, so on the 3Dth of January 1933, the seizure cf DOWET

by the Nati .nal Socialists happened,

Q How and when did you get t. know Adolf Hitler?
A I met Adulf Hitler for the first time on the 13th of Ausust 1932 at

the Berghofe Since ajpr.Ximately 1930 or 1931 I had known Count Helldorf

- *.. ~ '] .
in Berlin, whcse name as a National Socialist is known. He was a regimental

ccmrade of mine in my squacdron, and we went throuzh four years .f war 3

targethei'. Throuch him I became acanainted with National Sceialists in Berli
. fcu; the first time, and I had asked him at that time tu arranie f-r a
ccnversati on with Hitier. - '
. He did so, as far as I remember, thrzurrh.Rreium, and 1 viéited Ado])lf

{ | Hitler and had a lcnz discussiun with him at that time. That.is to say,

Adclf Hitler ex:lainsc his thouzhts cn the situation in 1932 to mee :
I then met him 2a:ain.in 1933 as has been described Ly Farty Member
| | \ Goering, anc this h:safp;;.we-;m3#.".l at my hovse at Dahlem which I placed at their
disposal fir the purpcse of duing everything tc create a natimal fronts
My impressicn of Adolf Hitler was a considerable -ne even then, I
noticed particularly his blue eyes .anc":. hj.s renerally cark appearance, and
then, his séttled, I should like to say, fihal -~ not clcsed, but fine:l -
- character, and the way in which he E}q-resséd .his thoughts. These th'urjhts
and statements had scmething final and cdefinite about them, and they appeared
i'; to come f;am his ceepest, fi mermost self. I had the impression that I was
9 facing a man who knew.what he wantes anl who ha” an ﬁnshé.keable will and
who was a very strcng ;:era:v-nality indeed,
I can summarize by sayinz that I left that cinversati-n with Hitler
f cocnvinced that this man only, if anybocy, wou’ld be in a positi'n t- save
,¥ ~ Germany from these difficulties and that emergercy which existed at the time.
I need not refer in detail t- the e*.repté £ that January, but I would . |
like to tell you about cne episccde which happencd in my house 2t Dahlem when

N

the questioch arose whether Hitler was to beccme Chancellcr or nite I know .

! - -
I & 2SN e S

that at that time he was offered the Vicg Chancellcrship and I heard with

o -
L

what entrmous strength and eonviction, if you like, alsc brutality and hardnese
he could state his spinion when he believed that hurdles appeared -
‘ 6726.
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on the way to resurrection of the German people.

Q Did you believe in the possibility of a revision of the Versailles
Treaty by means of mutual understanding?

A I must say that the numercus business journeys which I had made in th:
years of 1920 to 1932, whicH took me abroad, proved to me how incredibly
difficult it would be under the then existing system to settle Ly means of
ne-otiations on » revision of the Versailles Treaty. In spite of that, 1
felt, I scnsed, how as the years went by the groups in Encland and France

grew who had becn convinced that somehow Germary would have te be helpeds

During thosc years, I cstablished many a contact with husinessmen, social

fisures, and men of art and science, particularly in universities in Englaml
and Francc, and in that connection I learned to understand the attitude of
the Englishnen and the Frenchmene

I want to say now that c:vcﬁ shortly after Versailles, it was ny
conviction that a change of that treaty could only be carried out through
mutual understanding with France and Britaine I elso telieved that only
in this way could the international situation be impyroved, and the very
considercble substances of conflict exdsting cverywherc, as c-nscquences of
the First Yorll ar, be removede

It was clear, thereforc, that only by means of an understanding between
us and the '‘estern Pawers and England and France, cruld a rovision cof
Versailles De pussiblce .nd even thon, I had the certain fceling that only
by mecans of such an understanding could real peace in Europe be permanently
prescervedcs

ile young officers had expericnced toc much at that times I am thinking
of the battle for Silesia dnd the Baltic and all that, and I should like to
add, and say it quite openly, that right from the beginnin, and from the first
day when I read that Versailles Treaty, I, as a Gorman, felt it to be my duty
to fight against it and to' try to do everything so that its placc would be
taken by a better onec, Hitler!s cdefinite attitude against Versaillcs was the

very thing that first bound me to him and the Nati-mal Socialist Partye
Q Did you attempt to tell Hitler what your views wore?

-

THE FRESITENT: Dr. Horn, it is 5:00 o'clock and the Tribunal thinks

they had tetter adjourn nowe
(The Tritunal adjourned until 29 larch 1946 at 1000 hours.)
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